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سید حسن خمینی: 
مسائل سوریه به سادگی حل نمی شود

جهان اســام با وقایع غزه، جنگ لبنان، شهادت سیدحسن نصرالله و قضایای 
تلخ ســوریه وضع بسیار پیچیده ای پیدا کرده است؛ البته من با سوابق روابط 
ســوریه و ترکیه آشنا هستم، اما بیشترین نفع این وقایع را اسرائیل برد. ترکیه 
بسیار خودخواهانه و غیر مسئولانه از شرایط ضعفی که بر اثر مسائل فلسطین 

پیش آمده بود، استفاده کرد.
به گزارش خبرنگار جماران، حجت الاســام و المسلمین سید حسن خمینی 
در دیدار »عزیز حســنویچ«، مفتی اعظم کرواسی که در جماران حضور یافته 
بود، فلســطین را موضوع اول جهان اسام خواند و گفت: جهان اسام با وقایع 
غزه، جنگ لبنان، شهادت سیدحسن نصرالله و قضایای تلخ سوریه وضع بسیار 
پیچیده ای پیدا کرده اســت؛ البته من با ســوابق روابط سوریه و ترکیه آشنا 
هستم، اما بیشــترین نفع این وقایع را اسرائیل برد. ترکیه بسیار خودخواهانه 
و غیر مســئولانه از شــرایط ضعفی که بر اثر مسائل فلسطین پیش آمده بود، 

استفاده کرد.
وی افزود: فکر نمی کنم مســائل سوریه به سادگی حل شود و تصور نمی کنم 
کشــورهایی که در آن دخیل هســتند به آسانی نقشــی از پیش ببرند، ولی 
امیدواریم نتایج بعدی بیش از این به نفع اســرائیل نباشد. اسرائیل همیشه از 

طمع ورزی برخی مسلمانان نسبت به همدیگر استفاده کرده است.
یادگار امام کماکان موضوع غزه را بحث اول جهان اســام خواند و از ضرورت 
زنده نگه داشتن آن توسط همه مسسلمانان سخن گفت و یادآور شد: شما به 
خاطر سابقه نسل کشی صرب ها بهتر می توانید موضوع نسل کشی در غزه را به 
دیگران توضیح دهید. برخی از مسئولین جمهوری اسامی ایران انتقاد می کنند 
که چرا تا این اندازه از اهل سنت دفاع می کنید، ولی دوستان شیعه ایران بدون 
توجه به اینگونه ایرادات، در دفاع از اهل ســنت مردانه ایستادند. باید در مقابل 
شیعه-ســنی کردن مسائل مسلمانان بایستیم و نگاه مذهبی و قومیتی کردن 
به مســائل سم مهلکی است. ما به این قومیت مردم فلسطین توجه نکردیم و 
موضوع فلسطین را وجهه همت خود قرار دادیم. وی در پایان از مفتی حسنویچ 

به خاطر توجه به موضوع فلسطین قدردانی کرد.

سید محمد خاتمی: 
دست هایی در کار است که مشکلات را بیشتر کند

رئیس دولت اصاحــات با تأکید بر درس گرفتن از اشــتباهات و پیدا کردن 
شجاعانه رویکردهای درست در وضعیت خطیر فعلی کشور گفت: من به عنوان 
شهروند کوچک جامعه، در سالهای گذشته پیام های غیر رسمی و شخصی به 
مسئولان بالای کشــور داده ام و زمانی هم رسماً اعام کردم. مدتی پیش هم 
بیانیه 15 ماده ای نوشتم و منتشر شد و روح آن بیانیه این بود که جمهوریت 
را با حاکمیت، به جامعه ایران برگردانیم؛ چون بنا بوده اســت که »جمهوری 

اسامی« داشته باشیم.
حجت الاسام و المسلمین سید محمد خاتمی در دیدار جمعی از اعضاء حزب 
اتحاد ملت ایران اســامی، با آرزوی موفقیت بــرای این حزب در این مرحله 
مهم تاریخی ایران، به عنوان یک حزب مسئول، که می خواهد وظایف خودش 
را بشناســد و به نقش خودش در جامعه عمل کند و در عرصه حضور داشــته 
باشد، گفت: حزب اتحاد ملت با همه فرازونشیب ها و حساسیت هایی که جامعه 
ما داشــته، توانسته اســت به صورت معقول و خوب کار خود را انجام دهد تا 
نمایندگی اش از ســوی مردم خدشه دار نشــود و در عین حال ثبات و امنیت 
کشور محفوظ بماند و با توجه به اینکه توجهش به سمت بهبود تدریجی کشور 
بوده و نیز نسبت به حاکمیت و هم مردم رفتار معقولی داشته است، باید از این 

جهت از اعضای این حزب تقدیر و تشکر کرد.
وی تصریــح کرد: من فکر می کنم هنوز هــم آن بیانیه 15 ماده ای که مطرح 
شــد کم هزینه ترین و پرفایده ترین راه برای این است که کشور دچار آشوب 
و درگیــری نشــود و به تعبیر من هــم براندازی ناکام بمانــد و در عین حال 
خودبراندازی هم نباشــد و نظام جمهوری اســامی در جایگاه خودش بماند. 
مهم ترین مســأله در این راهکارها این اســت که مردم احساس کنند در این 
نظام محترم هستند، حقوقشان رعایت می شــود، از زندگی مناسب برخوردار 
می شوند، در این دنیا امنیت برای خودشان و خانواده و کشورشان وجود دارد، 
تمامیت ارضی محفوظ می ماند و تمام این مســائل را احساس کنند؛ چرا که 
معتقدم قدرت اصلی اینجاست و هرچه دامنه رضایت مردم از حاکمیت بیشتر 
شود امنیت و قدرت کشور بیشتر خواهد شد و قدرت چانه زنی نظام ما با دنیای 
پر ظلم و ســتم و آشوب کنونی بیشــتر می شود. پس من معتقدم راه های کم 

هزینه و پرفایده وجود دارد.

آملی لاریجانی:
عده ای احساس می کنند باید هر لحظه طعنه ای بزنند 

این از خطاهای جاهلین است
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: آیا ترامپ فهمی از شهادت دارد؟ 
حقوق بشر غرب این است که هزاران انسان  بی گناه را در غزه شهید کرده اند و 

حالا امثال ترامپ از آنان دفاع می کند.
به گزارش ایسنا، صادق آملی لاریجانی، رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
در ســومین کنگره ۳1۳ شهید ســپاه حفاظت انصارالمهدی و  بزرگداشت و 
قدردانی از مقام شهید و خانواده های والا مقام شهدا که پنجشنبه شب در سالن 
همایش های برج میاد تهران برگزار شد، عنوان کرد: خواهش می کنم دوستان 
در القابی که برای بنده استفاده می کنند دقت کنند. بنده مدرس حوزه ای بیش 

نیستم و از محبت آنان تشکر می کنم.
وی ادامه داد: شهید و شهادت در فرهنگ قرآنی و اسامی شأن بسیار عظیمی 
دارد. جان دادن در راه خداوند معنا و ارزشــی عظیم در فرهنگ اسام و قرآن 
دارد. باطن این معنا را نمی توانیم درک کنیم اما از آنچه در روایات و قرآن آمده، 
فهم خود را داریم.خداوند در آیه 1۶۹ ســوره آل عمران میفرمایند شهدا زنده 

هستند و نزد پروردگار خود روزی داده می شوند.
آملی لاریجانی تاکید کرد: حقیقت انسان این بدن نیست بلکه روح اوست که 
نه محدودیت و نه حد زمانی و مکانی دارد. شهید وقتی بدن را رها می کند تازه 
به حضور خود آگاهی پیدا می کند. معرفت نفس، کلید شناخت خداوند است. 
بزرگترین غفلت انسان جهل به خودش است. ما دائما خود را با مرکب هایمان 
اشتباه می گیریم. اهل معنا روش معرفت نفس را در پیش می گیرند. در حقیقت 
ما برای بقاء خلق شــده ایم. شهید با اختیار و اخاص خود به سوی روح واقعی 

خود می رود.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به این که پیامبر اکرم )ص( برای 
شهید ۷ خصلت یادآور می شــوند که اولی آن این است که وقتی اولین قطره 
خون او بر زمین می ریزد تمامی گناهان او آمرزیده می شود، اظهار کرد: پیامبر 
اکرم)ص( می فرمایند روح شدید کاما آزاد است. مهم ترین خصلت شهید این 
اســت که در وجه خداوند نظر می کند. از سوی دیگر شهید در کنار پیامبران 
خداوند آورده شده است. نظر به وجه خداوند آرامش مطلقی است که شهدا و 

پیامبران به آن دست پیدا می کنند.
وی در ادامه با اشــاره به اظهارات ترامپ بعد از به شــهادت رســاندن شهید 
سلیمانی که گفته بود »حالا منطقه آرام شده است« افزود: آیا ترامپ فهمی از 
شهادت دارد؟ حقوق بشــر غرب این است که هزاران انسان  بی گناه را در غزه 

شهید کرده اند و حالا امثال ترامپ از آنان دفاع می کند.
رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام عنوان کرد: امروز روز انسجام و وحدت 
کشــور است. دشمنان از هر طرف ما را احاطه کرده اند و خوفی هم نداریم چرا 
که این ویژگی یاران خداوند اســت. تدبیر عاقانه و فضیلت الهی این اســت 
که ارزش های الهی را نگه داریم. از ســخنانی که موجب تفرقه افکنی اســت، 
بپرهیزیم. محور این انسجام و اقتدار رهبر انقاب است. عده ای احساس کردند 
باید هر لحظه طعنه ای بزنند. این از خطاهای جاهلین است. باید دین خود را به 

شهدا ادا کنیم و راه آنان را که وحدت و انسجام است ادامه دهیم.

رویداد

جبهه پایداری خطاب به پزشکیان: 
عده ای خودفروخته درصدد تأثیر بر 

دستگاه فکری جنابعالی هستند
جبهــه پایداری در نامه ای به مســعود پزشــکیان رئیس 
جمهوری اسامی ایران به شدت از اقدامات وی بخصوص 

در زمینه رفع فیلتر گوگل پلی و واتس آپ انتقاد کرد.
به گزارش جماران؛ در نامه جبهه پایداری انقاب اسامی 
خطاب به مسعود پزشــکیان رئیس جمهوری آمده است: 
ســام علیکم؛ انقاب اسامی ایران با پرچمداری گفتمان 
مقاومت کــه مبتنی بــر فرهنگ معنویــت، عقانیت و 
کارآمدی، مردم داری و مردم یاری و حمایت از مظلومان و 
مستضعفان جهان بوده است، عصر جدیدی را نه تنها برای 
ملت بزرگ ایران بلکه برای ملت های زیر ســتم مخصوصأ 
در غرب آسیا پایه گذاری کرد. و توانست با انتقال آموزه ها 
و تجارب دو رخداد بزرگ پیروزی انقاب اســامی و دفاع 
مقــدس به دیگر ملت های جهان بویژه لبنان، فلســطین، 
سوریه، عراق، یمن و افغانســتان این گفتمان را به تعالی 
برســاند. امروزه جبهه مقاومت از شــرق مدیترانه تا غرب 
آسیا تحت تأثیر انقاب اسامی و آموزه های مکتب شهدای 
ایران اسامی قدرت گرفته است بطوریکه فلسفه شهادت و 
آرمان شهدای دفاع مقدس، جبهه مقاومت را جهت مقابله 
با زیاده خواهی استکبار جهانی در این منطقه تشکیل داد 
و به کلید رمز وحدت مســلمین برای آزادی قدس شریف 
تبدیل شد. آنچه نباید فراموش کنیم این است که مقاومت 
در منطقه غرب آســیا همواره از دل بحران ها و فشارهای 
حداکثری شکل گرفته و رشد کرده است. و برخاف تصور، 
این جریان ها نه در ســایه صلح و ســازش، بلکه عمدتا در 
شرایط سرکوب و تهدید پدید آمده اند. از فلسطین گرفته 
تا لبنان، عراق، یمن و حتی ایران، نمونه های فراوانی از این 
الگو به چشــم می خورد. تحولات اخیر در سوریه به عنوان 
یکــی از کلیدی ترین نقاط محــور مقاومت در منطقه که 
همواره نقش پل ارتباطی میان گروه های مختلف مقاومت 
را ایفا کرده نیز از این قاعده مســتثنی نیست. در حالیکه 
برخی این تحولات را به عنوان تهدیدی برای محور مقاومت 
می بینند اما بررســی روند تاریخی مقاومت نشان می دهد 
که بحران ها می توانند بستری برای تولد جبهه های تازه و 
تقویت جریان مقاومت باشند. جناب آقای دکتر پزشکیان؛ 
شرایط حساس کنونی ما را بر آن داشت تا بلحاظ النصیحه 
لائمه المسلمین نکاتی را از باب خیرخواهی به محضرتان 

تقدیم داریم:
1. جناب عالی مســتحضرید که انقاب اسامی به رهبری 
حضرت امــام خمینی)ره( و خلف صالح ایشــان حضرت 
آیت الله خامنه ای مد ظله العالی و تقدیم هزاران شــهید و 
پای مردی ملت ایران بیش از ۴5 ســال است که معادلات 
مســتکبران و جهانخواران عالم را بر هم زده و کشور را از 
زیر یوغ نوکران بیگانه نجات داده است. از آن زمان تاکنون 
دشــمن همواره برای بازگشت به شرایط قبل از انقاب، از 
هیچ گونه تاشی از جمله کودتا، ترور، حمله نظامی، نفوذ، 
ایجاد فتنه و آشــوب، اعمال تحریم و تجهیز و راه اندازی 
گروه های تکفیری مانند داعش و تحریر الشــام دســت بر 
نداشته است و آخرین آنها را می توان راه اندازی جنگ های 

خونین منطقه ای در غزه و لبنان و سوریه دانست.
 ۲. دشمنان انقاب اســامی و محور مقاومت و همچنین 
عده ای خودفروخته داخلی در طول همه این سال ها همت 
خود را بر تضعیف روحیه و شکست جبهه مقاومت و ملت 
عزیــز ایران قرار داده انــد و از آن مهمتر، در صدد تأثیر بر 
دستگاه فکری و محاسباتی مسئولان ارشد نظام جمهوری 
اسامی از جمله جنابعالی هســتند و در این راستا تاش 
دارند تا با ارایه تحلیل های ناامیدکننده ابتدا مقاومت را در 
سطح تصمیم گیران دچار تزلزل نموده و در ادامه کمر آن 
را بشکنند. اصرار آنها بر آزادی بدون قید و شرط سکوهای 
خارجی در فضای مجازی کشور نیز همین هدف را دنبال 
می  کند و این در حالیســت که در خود کشــورهای غربی 
هم فعالیت آن ســکو ها بدون قید و شــرط و بدون اعمال 

حکمرانی و نظارت دولت ها امکان پذیر نیست.
۳. اســتراتژی نفوذ همواره در دستور کار جریان استکبار 
بوده و هست. لذا همه ما باید مراقب نفوذی ها باشیم. یکی 
از راه های نفوذ نشان دادن چهره ای دلسوز و حامی از سوی 
عناصر نفوذی برای ورود به جایگاه های نزدیک مســئولان 
برای ارایه مشورت های غلط است. امیرالمؤمنین علی علیه 
السام بر این نکته تأکید دارند که از مشاوران نامطمئن و 
ترسو اســتفاده نکنید. لذا ما از سر خیرخواهی و دلسوزی 
به جنابعالی پیشــنهاد می کنیم از مشاوران امین، انقابی. 

شجاع و با هویت، فهیم و دشمن شناس استفاده بفرمایید.
۴. تجربــه تاریخی و آموزه های دینی ما بر این نکته تأکید 
دارند که تنها راه پیروزی بر دشــمن مقاومت و ایستادگی 
است و هزینه های سازش نسبت به هزینه های مقاومت به 
مراتب بالاتر است. چنانکه آن را در تابلوی عبرت تحولات 
امروزی ســوریه مشــاهده می کنیم. بنابراین از جنابعالی 
که آشــنای به مبانی فکری امیرالمؤمنین علیه السام در 
نهج الباغه هستید، انتظار می رود که کشور را تحت تأثیر 
غرب گرایانی که در صدد درگیر کردن دولت و ملت در یک 
پروسه بی نتیجه هســتند، گرفتار نکنید و اجازه ندهید با 
افتادن در دام مذاکرات فرصت سوز با غربی ها، فرصت های 
حل مشــکات کشور، بویژه مشــکات معیشتی مردم از 
دســت برود. همانگونه که در این یکصد سال اخیر شاهد 
بودیم غرب و آمریکا به هیچ وجه قابل اعتماد نیســتند. و 

دولت های بایدن و ترامپ در این جهت تفاوتی نمی کنند.
5. تجربه دولت های گذشته حکایت از این دارد که اعتماد 
به غرب بی فایده اســت و مذاکره برای مذاکره، جز معطل 
کردن ظرفیت های کشــور و تاخیر انداختن در رفع موانع 
و حل مشــکات مردم، هیچ ســودی برای کشور و مردم 
ندارد. بنابراین باید مذاکره در شرایطی انجام شود که افقی 
روشــن برای احقاق حقوق ملت ایران در آن دیده شــود. 
روی کار آمدن ترامپ تکرار همان دوران سیاه حاکمیت او 
بر آمریکا و پاره کردن تعهدات قبلی اســت. بنابراین اتفاق 
جدیدی در حال وقوع نیست. و باید برای پیشرفت کشور 
از ظرفیت های موجود کشور و منطقه و کشورهای همسو و 

مستقل جهان بهره برد.
۶. اتفاقات ســوریه موجب شده شــیطان بزرگ و ایادی 
منطقــه ای او که دچار توهم پیروزی در منطقه و آســیب 
به محور مقاومت شــده اند، بزعم خــود روحیه پیدا کنند. 
بی تردید در چنین شــرایطی نشان دادن هرگونه عامت 
یــأس و ضعف و ذکر مکرر ناترازی هــا بجای رفع عالمانه 
آن ها، دشــمن را جری تر می کند. لذا در چنین شــرایطی 
می بایست همه ما مخصوصا دولتمردان با اقتدار مضاعف در 
مقابل زیاده خواهی های غرب ایستادگی کنیم. آقای دکتر 
پزشکیان! شــما عاوه بر ریاست جمهوری، رئیس شورای 
عالی امنیت ملی هســتید و باید برای پاسخ به تجاوز رژیم 
صهیونســیتی به خاک این کشــور و انتقام خون شهدای 
پدافند هوایی که توســط صهیونیســت ها و با پشتیبانی 
آمریکایی ها به شهادت رســیده اند، اقدام کنید. لذا انتظار 
می رود که به جای ارسال پیام یأس و ضعف، از موضع قوت 
و با اتکال به قدرت لایزال الهی خون خواه شهیدان راه قدس 
باشید. همانگونه که بارها اعام کرده ایم موفقیت دولت را 
موفقیت همه نظام و مردم می دانیم و برای تحقق آن دعاگو 

و آماده همه گونه کمک و یاری هستیم.

احزاب

مرکزی  عضو شورای  عطریانفر،  محمد 
به  اشاره  با  سازندگی  کارگزاران  حزب 
برجام  گوید:  می  برجام  فعلی  وضعیت 
به دلیل اینکه دچار تاخیر و عملًا توقف 
در اجرا شــده، برکات و آثاری که می 
داشته  کشور  برای  درگذشته  توانست 

باشد، کاهنده و کم شده است.
»رفع تحریم ها« از مهمترین دستورکارهای 
دولت نوپای پزشکیان است، او می داند که 
مسیر حل مشکات اقتصادی و معیشتی از 
رفع تحریم ها می گذرد، برهمین اساس نیز 
دیپلماسی دولت مسیری متفاوت از آنچه در 
سه سال گذشته مشاهده شد را طی چندماه 

اخیر طی کرده است.
از ســوی دیگر برخــی اظهارات از ســوی 
چهره هایی چون کمال خرازی، دبیر شورای 
راهبــردی وزارت خارجه حکایت از آن دارد 
که رویکرد مذاکره رویکردی در دســترس 
برای مقامات مختلف اســت اما نه بی قید و 

شرط. 
محمد عطریانفر از جمله تحلیلگران سیاسی 
اصاح طلب اســت که کــه در گفت وگو با 
خبرآناین می گوید فضا برای مذاکره فراهم 

است اما...
او تاکیــد دارد که هر نظامی در مقام تامین 
منافع خود باید مسیر مذاکره را طراحی کند. 
عطریانفر همچنین می گوید که منافع برجام 
به خاطر تاخیر در اجــرا و البته توقف اجرا 

کاهش یافته است.
در ادامه گفت وگوی خبرگزاری خبرآناین 
بــا محمد عطریانفر، عضو شــورای مرکزی 

حزب کارگزاران سازندگی را می خوانید:
آقای عطریانفر! سیاســت خارجی در 
دولت جدید مســیری متفاوت با سه 
سال گذشته را دنبال می کند، با توجه 
به اینکه دولت چهاردهم و البته برخی 
کمال  آقای  مثل  سیاسی  چهره های  از 
خرازی بر بحث مذاکــره تاکید دارند، 
فکر می کنید فضا برای مذاکره با غرب 

با هدف رفع تحریم ها وجود دارد؟
گزاره »مقابله« و »مفاهمه« دو روی متفاوت 
یک سکه هســتند، ما برای وصول به گزاره 
مقاومت یا مقابله و یا گزاره مفاهمه و توافق 
یــک مســیر مقدماتی داریم که اســم این 
فرایند مقدماتی نامش مذاکره است، بنابراین 
اصــل مذاکره برای ما موضوعیت ندارد بلکه 

طریقیت دارد.
چرا که اگر اصالت داشت مذاکره محصولی 
جز مذاکره ندارد، به این معنا که ما از طریق 
مذاکره با حوزه های قدرت پیرامونی یا برای 
توافق گفتگو می کنیــم و یا برای مقابله و 
مقاومت، بهرحال برای رســیدن به یکی از 
این دو نظریه نیازمندیم که مسیر وصول که 
همانا مذاکره است را طی کنیم، از این جهت 
باید کسانی که با اصل مذاکره مخالفت می 
کنند، را مخاطــب قراردهیم که مذاکره به 
خودی خود چیز بد یا خوبی نیســت، بلکه 
مقوله ای اســت که ما را برای رســیدن به 
ماموریت و مســئولیتی که داریم کمک می 

کند.
ضمــن اینکه هرنظام و یــا گروهی در مقام 
تأمین منافع خــود باید مســیر مذاکره را 

طراحی کند، ایران هم به اقتضای شــرایط 
هم به لحــاظ موقعیت منطقه ای، جهانی و 
هم با تاکید بر ظرفیت و وضعیت های داخلی 
درون حاکمیت موظف است، چارچوب لازم 

را برای تامین منافع ملی طراحی کند.
من تصور می کنم مقاومت نامطلوبی شکل 
گرفته که اصــل مذاکره برای رســیدن به 
منافــع ایران را مورد تردیــد قرار می دهد. 
اولین آثار و پیامدهــای این نگاه منفی این 
است که تصور میکنیم در مذاکره می بازیم، 
پس برای چه مذاکره کنیم، لذا این اشــکال 
وجود دارد. کارگزاران سیاست خارجی باید 
بــه لحاظ حرفه ای به اندازه ای قابلیت پیدا 
کنند کــه بتوانند از طریــق مذاکره منافع 
ملــی را تأمین کنند، البتــه در این زمینه 
تجربه موفقی هم داشتیم، در زمان ریاست 
جمهوری حســن روحانی، موضوع هســته 
ای که به کارگــزاری دکتر ظریف مدیریت، 
سازماندهی و راهبری شد و به خط قرمزها، 
چارچوب هــا، قواعد و اصولــی که رهبری 
تعریــف کرده بودند، وفادار بــود، روند را به 
خوبی پیش برد و به دســتاوردهای بســیار 
مهمی رســیدیم، دســتاوردهایی که بعد از 
اینکــه ترامپ در دور اول به قدرت رســید، 
اعتراف کرد که منافع آمریکا در این گفتگوها 
رعایت و تأمین نشده است.این دلالت داشت 
که ایران در ایــن مذاکرات توفیقات لازم را 
بدست اورده است. و از این جهت اگر مذاکره 
کنندگان توانمندی داشته باشیم، می توانیم 

منافع خود را به خوبی تأمین کنیم.
فکر می کنید مذاکره برای احیای برجام 

باید انجام شود یا توافق جدیدی شکل 
می گیرد؟

برجــام به دلیل اینکه دچــار تاخیر و عماً 
توقــف در اجرا شــده، بــرکات و آثاری که 
می توانست درگذشــته برای کشور داشته 
باشــد، منافعش کاهنده و کم شــده است. 
علی القاعده باید موضــع تحریمی ایران را 
در ظرفیت و مقیاس جهانی حل کنیم، اگر 
این روند را طی نکنیم تبعات خســارت بار 
داخلی خواهیم داشــت. به لحاظ اقتصادی، 
ارتباطی، توســعه علمی و بحــث نواوری و  
پیشــرفت نیازمند گسترش ارتباط هستیم. 
فارغ از اینکه ذهن خود را صرفاً معطوف به 
دســتاوردها و برکات اقتصادی برجام کنیم 
باید بر ایــن نکته تمرکز کنیم که ما لاجرم 
باید از لایه و پوســته تحریم خارج شــویم. 
لذا هر کســی که منادی مذاکــره با دنیای 
پیرامون اســت، در صورتی کــه کارگزاران 
فعال و مذاکره کنندگان حرفه ای را در این 
روند بسیج کند، حتماً کشور به منافع ذاتی 

و قهری خود دست خواهد یافت.
تا چه اندازه لازم است که مواردی نظیر 
FATF و تحریم هــا همزمان پیگیری 
شــوند؟ اکثریت کارشناسان این دو را 

لازم و ملزوم یکدیگر می دانند.
این مســائل یک منظومه بسته و یکپارچه 
است. ارتباط ما با جهان پیرامون تک بعُدی 
و معادله یک مجهولی نیســت. روابط ایران 
با جهــان پیرامون ماننــد روابط مولفه های 
یک ارگان زنده اســت که همه اعضا با هم 
همســویی دارند و باید در جهت ماموریت 
واحــدی کــه تحقق حیــات اســت با هم 
همکاری داشــته باشند. در عرصه مذاکرات 
در دنیــای پیرامون و روابط بین الملل همه 
عوامل یک مجموعه هم بســته هستند که 
باید باهم مدیریت شــود و از آن منافع ملت 

تأمین شود.
در بحث FATF بحــث نفوذ تندروها 
مطرح اســت، با توجه به اینکه افراد 
حضور  گیر  تصمیم  نهادهای  در  تندرو 
دارند، تا چه اندازه مســئله نفوذ آنها 

برای شکست FATF جدی است؟
تندروی در کشور همیشه محکوم به شکست 
است. باید عقانیت سیاسی را تقویت کنیم 
و از مســئولان ارشــد نظام بخواهیم که  با 
التزام به سیاست های بازدارند اجازه ندهند 
اندیشــه ها و کارکردهای تنــدروی در این 
کشور، سیاست های اعتدالی را تحت الشعاع 
قرار بدهــد و آنها را از عرصــه تاثیرگذاری 
خارج کنــد. لــذا اصالتاً رویکــرد رادیکال 
اثربخش نیست و دســت عناصر اعتدالی و 

عقا را می بندد.

نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به رفع فیلتر واتساپ و گوگل پلی 
در جلسه سه شــنبه گذشته شورای 
عالی فضای مجازی، رفع فیلترینگ را 
خواسته بحق همه مردم دانست و گفت: 
این موضوع به عنوان یکی از وعده های 
صورت  به  باید  چهاردهم  دولت  رئیس 

کامل محقق شود.
غامعلی جعفــرزاده ایمن آبادی در گفت و 
گو با ایرنا درباره موضوع رفع فیلتر واتساپ 
و گوگل پلی بــه عنوان گام اول تحقق وعده 
رئیس جمهــور در این زمینه،گفت: واقعیت 
این است، همان زمانی که دولت وعده  رفع 
فیلترینگ را مــی داد و آن را به عنوان یک 
مطالبه و خواســته عمومــی مطرح می کرد 
همه ما و خود آقای پزشــکیان می دانستیم 
که تحقق این موضوع با مخالفت ها و موانع 
جدی مواجه است و نامه بدون نام و امضای 
هفته گذشته تعدادی از نمایندگان مجلس 
به شورای عالی فضای مجازی در مخالفت با 
این تصمیم، نشان دهنده همین مقاومت ها 
در راه محقق شــدن وعده رئیس جمهور در 

مورد یک مطالبه مردمی است.
جانباز ۷۰ درصد جنگ تحمیلی با اشاره به 
شرایط کشورهای مسلمان منطقه و زندگی 
مردم در این کشورها، گفت: همانطوری که 
رئیس جمهور پزشــکیان بارها در سخنان و 
اظهارات خود بیان کــرده اند، ما چیزی از 
کشورهای منطقه کم نداریم و شرایط امروز 
کشور شایسته این مردم صبور نیست که در 
همه شرایط و سختی ها پای نظام ایستاده و 

از موجودیت کشور دفاع کرده اند.
وی افزود: متاسفانه شرایط ما امروز به گونه 
ای است که برای رفع فیلتر شدن دو پلتفرم 
اینترنتــی که بســیاری از مــردم به عنوان 
یک حــق طبیعی در امــورات زندگی خود 
از جملــه تحقیق و پژوهش و حتی کســب 
و کار و تامیــن هزینه های معاش خود از آن 
اســتفاده می کنند، باید خوشــحال باشند، 
درحالی که هیچکدام از کشورهای مسلمان 
منطقه چنین وضعیتی ندارند و مردم برای 
اســتفاده از حقوق معمولی و شــهروندی 
خود با چنین مشــکاتی مواجه نیســتند. 
جعفرزاده ایمــن آبادی با تاکیــد بر اینکه 
هیچکس مخالف برخــورد با تخلف و جرم 
نیست، گفت: متاســفانه موافقان فیلترینگ 
و مسدودســازی کامل فضــای مجازی در 
تریبون های رســمی از جمله صدا و سیما با 
مغالطه در این زمینه بدنبال توجیه رفتار و 
تصمیم اشتباه خود هستند و هدف از اعمال 
فیلترینگ را برخورد با تخلف و جلوگیری از 
تولید و انتشار محتواهای غیراخافی و فاسد 
عنوان می کنند، درحالی که کاما مشخص 
شده با وجود فیلترشکن ها و جولان مافیای 
فیلترشــکن فروش، هیچکدام از اهداف مد 
نظر فیلترینگ محقق نشــده است و امروز 

حتی کودکان به راحتی به همه محتواهای 
غیراخاقی دسترســی دارنــد، ضمن اینکه 
هزینه گزافی بابت خرید فیلترشکن به سبد 

خانوارها افزوده شده است.
تشکر از پزشکیان به دلیل فراموش 

نکردن وعده ها
نماینده اسبق مردم رشت در مجلس شورای 
اسامی با بیان اینکه از معذورات، مشکات 
و موانع ایجاد شده در مسیر تحقق وعده های 
دولت وفاق ملی اطــاع دارد و آن را درک 
می کنــد، گفت: همیــن  اندازه که ایشــان 
وعده های شــان را فراموش نکــرده و برای 
عملی کردن آنهــا همه تاش خود را انجام 
می دهد، قدردانی می کنیم اما خوب اســت 
مخالفان تحقق حقوق شــهروندی مردم از 
سایه خارج شــده و به صورت شفاف دلایل 
اصلــی مخالفت خود را عنوان کنند و اجازه 
دهند همه چیز برای مردم شــفاف و عیان 
شود. این فعال سیاسی با تاکید بر اینکه در 
شرایط امروز جامعه، اوضاع وخیم اقتصادی و 
مشکات بزرگی همچون تهدیدات خارجی، 
تورم، مسکن، بیکاری، کاهش شدید ارزش 
پول ملــی و ناترازی های انرژی مردم را آزار 
می دهد، گفت: دغدغه اصلی همه مدیران و 
مسئولان کشور از جمله نمایندگان مجلس 
باید حل مشــکات اصلی مردم و کمک به 
ایجــاد فضای آرامش و انســجام در جامعه 
باشــد نه اینکه با پافشاری بر مسائلی از این 
دست که به هیچ عنوان از سوی مردم قابل 
پذیرش نبوده و مطالبه اصلی مردم نیست، 
به اختافات و نارضایتی ها دامن زده شــود. 
جعفرزاده ایمن آبادی با اشاره با مطرح شدن 
شعار وفاق ملی از ســوی دولت چهاردهم، 
گفت: بی تردید تحقق این شــعار از سوی 
پزشکیان با ســختی هایی مواجه است و ما 
ایــن موضــوع را درک می کنیــم و متوجه 
مشــکات ایشان هســتیم به همین خاطر 
معتقدم همه باید به رئیس دولت چهاردهم 
کمــک کنند که اختافات برطرف شــده و 
وفاق بین همه ارکان نظام و همچنین مردم 
و حاکمیت ایجاد شود البته این به آن معنا 
نیست که انتقادات خود را از آقای پزشکیان 
بویژه در زمینه انتصابات شــان مطرح نکنیم 
و نقد نداشته باشیم. نماینده دوره های نهم 
و دهم مجلس شــورای اسامی، در تشریح 
راهکار پیشنهادی خود برای رفع فیلترینگ 
به صورت کامــل، گفت: پیشــنهاد ما این 
است که آقای پزشکیان بر تحقق وعده های 
خود همچنان اصرار داشــته باشد. از طرف 
دیگر، مــن با اطمینان می گویــم که آقای 
پزشکیان تقریباً از روسای جمهوری خواهد 
بود که بیشــترین اطاعت پذیری و بیشترین 
هماهنگــی را بــا رهبری خواهد داشــت و 
تندروهــا و خالــص ســازان از این موضوع 

ناراحت هستند.
جعفــرزاده ایمن آبــادی به رابطــه خوب و 

صمیمــی رئیس دولت چهاردهــم با رهبر 
معظــم انقاب اشــاره کرد و گفــت: اینکه 
اکنــون آقای رئیس جمهــور خود را مطیع 
کامل فرامین رهبــری معرفی کرده و تمام 
تاشش را برای تحقق سیاست های اعامی 
رهبری معظم از جمله منشور توسعه کشور 
و برنامه هفتم انجــام می دهد، این موضوع 
توانســته تندروها و افــراط گرایان تمامیت 
خــواه را تقریباً آچمز کنــد و با هماهنگی 
خوبی که میان پزشــکیان و رهبری وجود 
دارد و با درک و آشنایی و اطاعات و اشراف 
کاملی که رهبری از جامعه دارند، انتظار ما 
این اســت که رئیس جمهور همین مسیر را 
بــرای تحقق اهداف و وعده هــا و در نهایت 
توسعه و پیشرفت کشور با وفاق ملی، ادامه 

دهد.
 ناترازی ها یک شبه 
به وجود نیامده است

نماینده ادوار مجلس درخصوص مشــکات 
ایجاد شــده ناشــی از ناترازی های انرژی و 
سوخت در کشــور، تصریح کرد: ناترازی ها 
یــک شــبه بوجــود نیامــده و ناشــی از 
سیاســت های نادرســت و عمل نکردن به 
قوانین در طول سال های گذشته بوده است، 
متاسفانه مدیران مسئول در دولت های قبلی 
با عملکرد اشــتباه و ارائه آمارهای نادرست 
اجازه برطرف شــدن ناترازی ها را ندادند و 
حاصــل آن سیاســت ها و اقدامات غلط در 
گذشــته این شــده که امروز با این مشکل 

بزرگ مواجه هستیم. 
جعفرزاده ایمن آبادی با اشــاره به تعطیلی 
صنایــع و مراکز تولیدی در دولت گذشــته 
بخاطــر ناترازی انــرژی و زیان گســترده 
صاحبان صنایع و تولیدکنندگان کشــور از 
این بابت، گفت: متاسفانه در اقدامی نادرست 
بخاطر تامین مصارف خانگی، برق صنایع و 
کارخانجات را قطع کردند و تولید در کشور 
با مشــکات جدی مواجه شد اما این دولت 
تعطیلی را میان صنایع و واحدهای تولیدی، 
واحدهــای خدماتی و واحدهای مســکونی 
تقســیم کرد تــا همه با هم بــار ناترازی را 
بکشــند و در اقدامی درست، تشویق مردم 
بــه صرفه جویــی و کاهش مصــرف را در 

دســتور کار قرارداده تا هــم تولید تعطیل 
نشــود و هم بتوانیم از این مرحله ســخت 
و کمبود ســوخت در فصل سرد سال عبور 
کنیــم. این فعال سیاســی در ارزیابی خود 
از طرح موضوع اســتعفای رئیس جمهور با 
وجود گذشت ســه ماه از آغاز به کار دولت، 
عنوان کــرد: این اقدام مشــکوک درحالی 
انجام شد که رئیس جمهور در یک اجاس 
مهم منطقه ای )نشســت دی ۸ ( در کشور 
مصر حضور داشــت. به نظر من برای تحت 
تاثیر قراردادن سیاست خارجی و دیپلماسی 
فعال این دولت در مسیر برقراری ارتباطات 
بین المللی و حل مشــکات کشور از سوی 
مخالفان دولت صورت گرفت و ضروری است 
که باشناسایی و معرفی عامان این اقدامات 
مشکوک و شایعه سازی ها که بدنبال تضعیف 
کشور و دولت هستند،یک بار برای همیشه 
بســاط این افراد برچیده شــود. به گزارش 
ایرنا،  یکصد و چهارمین جلسه شورای عالی 
فضای مجازی روز سه شــنبه چهارم دی ماه 
با حضور ســران ســه قوه، وزیران و اعضای 
شــورای عالی فضای مجازی کشــور برگزار 
شــد و در این جلســه، موضوع بازنگری در 
سیاست های مسدودسازی، مجدد طرح شد 
و پس از ارائه نظرات دســتگاه ها، که پیشتر 
مورد بررســی قرار گرفته بود، در این جلسه 
مورد بررســی قــرار گرفت. در جلســه روز 
سه شنبه شورای عالی فضای مجازی، پس از 
بحث و بررسی، اعضا ضمن تاکید بر اهمیت 
حکمرانی قانونمند در فضای مجازی به رفع 
محدودیت های دسترسی به برخی سکوهای 
پرکاربرد خارجی شامل واتساپ و گوگل پلی، 

با اکثریت رای مثبت دادند.
مسعود پزشــکیان رئیس جمهور کشورمان 
در نشســت روز چهارشــنبه ۲۳ آبــان ماه 
هیــات دولت درمورد رفــع فیلترینگ بیان 
داشــت: نتایج ارزیابی های علمی و تحلیل 
نشــان می دهد  فیلترینگ  اجتماعی  اثرات 
که هیچ یــک از اهداف ایــن طرح محقق 
نشــده بلکه مضــرات و مشــکات دیگری 
نیز ایجاد کرده، اما تعجب آور اســت که ما 
 همچنان نســبت به ادامه این روند پرضرر و 

بی نتیجه اصرار داریم.

عطریانفر:

منافع برجام کاهش یافته است

جعفرزاده:  

ناترازی ها محصول ناتوانی های گذشته 


